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2009MME43 
 
VERSLAG van de vergadering van de statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie 
van 30 maart 2009 
 
Aanwezig: 
P.C. Pollmann (PvdA , voorzitter), mr. J.H. Ekkers (gedeputeerde), drs. W.M. de Jong 
(gedeputeerde), J.W. Benschop (SGP), F. Bersch (SP), mw.drs. U.P. Blom (PvdA), mw.drs. 
W.A. Bodewitz (PvdD), mw. K. Derks-Wolthuizen (ChristenUnie), C.J.J. van Ee (CDA), J. 
Fastl (GroenLinks), ir. N.J.P. Hoefnagels (D66), mw. N.P.B. van ’t Hooft (PvdA), J.F.M. 
Kloppenborg (GroenLinks), J. Konijnenbelt (CDA), mw. D. Lamers-Tiecken (VVD), mw. 
G.W. Nalis (PvdA), mr.drs. L.W. Nooteboom (VVD), ing. R. Roos (Mooi Utrecht), mw.drs. 
J.C.M. Versteeg (D66), mw.drs. H.D.I. Walta-auf’m Keller (VVD) 
 
Van Ambtelijke zijde aanwezig: 
dr. R.J. Poort (adjunctgriffier), mw. W. Voorneman-Rikkers (verslag) 
 

1. Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.  
Spreker deelt mede dat het CDA te kennen heeft gegeven een rapport te willen aanbieden. Hij geeft 
hiertoe het woord aan de heer Van Ee. 
De heer Van Ee licht toe dat het CDA in Rhenen een onderzoek heeft gedaan naar de 
verkeersknelpunten; hierbij zijn zowel lokale- als regionale situaties betrokken. In het rapport is een 
aantal oplossingen aangereikt. Omdat de provincie bij een aantal van deze knelpunten is betrokken, acht 
het CDA het gewenst het rapport “Verkeersknelpunten gemeente Rhenen” namens het CDA Rhenen te 
overhandigen, zodat de inhoud in de beleidsvorming van de provincie kan worden meegenomen. 
Spreker overhandigt het rapport vervolgens aan de voorzitter.    
De voorzitter zegt toe ervoor te zullen zorg dragen dat het rapport op de juiste plek in het provinciehuis 
terecht komt.  
Desgevraagd door spreker zegt de heer Van Ee toe ervoor te zullen zorgen dat de leden van de 
commissie het rapport digitaal ontvangen.   
 
2. Mededelingen en ingekomen stukken 
Mededelingen 
De voorzitter memoreert de mail van 25 maart jl. over de benchmarkonderzoeken in 2010 door de 
Randstedelijke Rekenkamer. Verzocht wordt eventuele suggesties voor grote onderwerpen door te 
geven.  
 
Ingekomen stukken 
Cie 2009MME29 Gemeente Montfoort buslijnen 245 en 104
De heer Hoefnagels vestigt de aandacht op het persbericht van 10 maart jl. inzake buslijn 120. Hij citeert 
hieruit:” Wat we voorop moeten stellen is het belang van een goed OV. In dit geval betekent dit, dat de 
reizigers op deze buslijnen het meeste profijt hebben van een directe verbinding. En omdat de klant 
Koning is, honoreren we die wens graag.” Spreker informeert of hetzelfde ook gaat gelden voor lijn 245.  
De heer Ekkers bevestigt dat de klant Koning is. Hij heeft binnenkort een afspraak met de wethouder 
van de desbetreffende gemeente. Indien sprake is van een behoefte die niet is vervuld, zullen GS positief 
tegenover het verzoek staan. 
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De voorzitter memoreert overigens de toezegging dat alle zaken rondom de concessie OV nogmaals 
zullen terugkomen in deze commissie. Inmiddels is besloten dat dit onderwerp zal worden geagendeerd 
voor de vergadering van 28 september a.s.   
Cie 2009MME30 memo gedeputeerde De Jong ondersteuning gemeenten op asbestgebied
Wordt voor kennisgeving aangenomen. 
Cie 2009MME39 aanbieding publicatie werkgelegenheid en werklocaties 2008
Wordt voor kennisgeving aangenomen. 
Cie 2009MME40 afschrift reactie aan VNO-NCW midden: voordracht leden PCL
Wordt voor kennisgeving aangenomen.  
Na-ingekomen stukken  
Brief van tien Bunnikse wijk-, buurt- en bewonersverenigingen inzake A12 Salto
De heer Fastl merkt op dat het onderwerp A12 Salto in de volgende vergadering aan de orde komt. 
GroenLinks hecht eraan van deze gelegenheid gebruik te maken te informeren naar de achterliggende 
gedachte van GS om in dit stadium te besluiten in te stemmen met een Bestuursovereenkomst waarin 
voor één tracé wordt gekozen (Rijsbruggerwegtracé), terwijl eerder was aangegeven dat GS op het 
standpunt stonden dat betrokken partijen eerst in de gelegenheid moesten worden gesteld te trachten er 
gezamenlijk uit te komen.   
De heer Ekkers licht toe dat het secretariaat van A12 Salto, dat het BRU voert, alle betrokken partijen 
heeft verzocht de Bestuursovereenkomst te tekenen. GS hebben op 24 maart jl. besloten akkoord te gaan 
met de Bestuursovereenkomst. Spreker heeft begrepen dat de overige betrokken partijen inmiddels ook 
hebben besloten akkoord te gaan, met uitzondering van de gemeente Bunnik.  
De heer Hoefnagels verzoekt het Bestuursakkoord toe te voegen aan de stukken over dit onderwerp voor 
de volgende vergadering, hetgeen door de voorzitter wordt toegezegd.  
 
3. Rondvraag 
De heer Benschop merkt op dat zijn vraag in de vorige vergadering over kunst op rotondes m.n. in Lopik 
schriftelijk per mail is beantwoord. Het antwoord, dat de ondernemers van bedrijventerrein De Copen, 
content zijn bevreemdt spreker niet omdat zij nauw bij de keuze betrokken zijn geweest. De vraag van 
spreker had met name betrekking op de betrokkenheid van passanten en het College van B&W.    
De heer Ekkers licht, onder verwijzing naar zijn antwoord toe, dat het Kunst op Rotondeproject uitgaat 
van betrokkenheid van mensen, omwonenden, passanten. Herbij geldt ook dat nooit iedereen gelukkig 
kan worden gemaakt. Dat moge blijken uit het feit dat over de kunst op de desbetreffende rotonde in 
Lopik nogal wat commotie is ontstaan. Van het College van B&W van de desbetreffende gemeente is 
echter geen reactie ontvangen.    
 
4. Termijnagenda 
De voorzitter deelt mede dat een actuele versie ter vergadering is uitgereikt (versie 30 maart 2009). 
 
Mevrouw Blom merkt op dat in het overzicht van de ad hoc commissie Pakketstudies staat dat in  
september een Statenvoorstel wordt besproken in PS. Zij vraagt zich af of dit Statenvoorstel ook niet in 
de commissie MME moet worden besproken en als zodanig dient te worden opgenomen in de 
Termijnagenda.  
De voorzitter antwoordt dat vorenstaand signaal moet worden afgegeven door de ad hoc commissie.   
Mevrouw Blom zal dit in de ad hoc commissie Pakketstudies aan de orde stellen.   
 
5. Verslag Statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie 2 maart 2009 
Het verslag wordt conform vastgesteld. 
 
6a. Landbouw op Orde 
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De voorzitter licht toe dat dit onderwerp is geagendeerd op verzoek van de PvdD. Aanleiding 
is het Plan van Aanpak en de door de PvdD geformuleerde motivatie (beide per mail gestuurd 
op 25 maart jl).  
 
Mevrouw Walta hecht eraan op te merken dat een vraag is ingediend om een onderwerp in te 
lassen, waarmee vervolgens in reglementaire zin niet correct is omgegaan. De VVD maakt 
daartegen dan ook bewaar.   
De voorzitter licht in algemene zin toe de Commissieleden ruimte te willen bieden 
onderwerpen aan de orde te stellen. Op grond hiervan heeft hij besloten het verzoek van de 
PvdD in te willigen. Het is vervolgens aan de Commissie zelf daarop al dan niet in te gaan.  
 
Mevrouw Bodewitz licht toe dat het plan van aanpak Landbouw op Orde enige tijd geleden 
als ter kennisgeving stuk op de agenda heeft gestaan. Haar was toegezegd dat het punt, dat de 
PvdD naar aanleiding daarvan aan de orde wilde stellen t.w. de haalbaarheidsstudies naar 
mestvergisting, ter sprake zou kunnen komen bij een onderwerp waarvan de behandeling 
thans lange tijd vooruit is geschoven. Op grond van het vorenstaande heeft spreekster 
verzocht om agendering.   
Refererend aan de doorlopende toezegging op de termijnagenda:”Aandacht voor effect 
produceren duurzame energie op veestapel” en de aankondiging in het plan van aanpak 
Landbouw op Orde dat haalbaarheidsstudies naar mestvergisting worden gedaan wil de PvdD 
met de commissie van gedachten wisselen over de duurzaamheid van mestvergisting. 
Spreekster vestigt in dit kader de aandacht op de door de provinciale milieufederaties en de 
Stichting Natuur en Milieu uitgebrachte visie “Heldergroene Biomassa”. In deze visie wordt 
ingegaan op goede- en foute biomassa. Een aantal soorten biomassa dat voor de opwekking 
van energie wordt gebruikt wordt naast een tiental criteria voor duurzaamheid gelegd.  Met 
betrekking tot mest- en covergisting wordt geconcludeerd, dat de totale prestaties van de 
veehouderijsector te slecht zijn om vergisting als duurzaam te karakteriseren. De PvdD 
onderschrijft deze conclusie. 
Met een financiële bijdrage aan vergroting van de mogelijkheden van mestvergisting, 
versterkt de provincie de financiële positie van de intensieve veehouderij ten opzichte van de 
grondgebonden veehouderij. In de grondgebonden veehouderij is mestvergisting niet 
haalbaar. De PvdD vindt het onlogisch en onverantwoord juist aan de onduurzame 
productiewijze van de veehouderij een financiële impuls toe te kennen en deze daarmee te 
stimuleren.  
Ter toelichting. De intensieve veehouderij is verantwoordelijk voor de grootschalige kap van 
tropische regenwouden en savannes en elders in de wereld voor de productie van veevoer 
d.w.z. soja. Deze productie heeft niet alleen een enorm verlies aan biodiversiteit tot gevolg, 
maar leidt ook tot gedwongen landonteigeningen en daardoor tot armoede en honger in Zuid-
Amerika. Ook gaat het gepaard met slavernij.   
De heer Hoefnagels informeert of de PvdD de boeren in Utrecht verantwoordelijk acht voor 
de slavernij in Zuid-Amerika. Spreker memoreert overigens dat dit onderwerp de vorige 
vergadering ook aan de orde is geweest. Hij informeert naar de meerwaarde van het thans 
naar voren gebrachte betoog ten opzichte van het betoog in de vorige vergadering 
Mevrouw Bodewitz onderschrijft dat in de vorige vergadering kort over dit onderwerp is 
gesproken. De PvdD wil daarover echter de discussie aangaan en heeft op grond daarvan 
verzocht om agendering.  
De PvdD staat op het standpunt dat de boeren in Utrecht indirect verantwoordelijk zijn voor 
de slavernij in Zuid-Amerika, omdat dit wel een gevolg is van hun handelen. Er dient 
rekening te worden gehouden met het gevolg van dit handelen; dat is duurzaamheid. Met dit 
handelen mogen geen negatieve effecten worden afgewenteld qua tijd en plaats.  
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De heer Hoefnagels memoreert te hebben aangegeven dat bijvoorbeeld toegezien zou kunnen 
worden op het gebruik van biologisch voer. De PvdD heeft daarop aangegeven ook dan nog 
tegen mestvergisting te zijn. D66 vraagt zich derhalve af van de PvdD feitelijk wil. Hij is van 
mening dat ingezet moet worden op zaken die haalbaar zijn. Dat is o.a. dat in de provincie 
Utrecht op een goede manier wordt omgegaan met het klimaat. Dat kan o.a. door 
mestvergisting. Op grond hiervan is D66 er voorstander van de haalbaarheidsonderzoeken 
naar mestvergisting.   
Mevrouw Bodewitz licht toe dat het niet gaat om het verschil in het soort voer, maar om 
grondgebonden en niet grondgebonden. Dat is een andere kwestie. 
Spreekster vervolgt, dat het transport en de productie van het veevoer ook voor veel extra 
broeikasgasuitstoot zorgt. Daarnaast heeft de ontbossing tot gevolg dat minder CO2 wordt 
opgesloten en dus vrijkomt. Nog een ander probleem is, dat voor de sojateelt in Zuid-Amerika 
extreem veel bestrijdingsmiddelen wordt gebruikt. Daarbij komt dat de bodem in Zuid-
Amerika wordt uitgeput en en daardoor veel kunstmest moet worden toegepast voor de 
sojateelt in Zuid-Amerika. Hiervoor is fosfaat nodig, afkomstig uit een fosfaatmijn in 
Marokko. Over enkele tientallen jaren is deze mijn al uitgeput. 
Doordat hier geen grondgebonden veehouderij wordt toegepast, worden in feite mineralen 
onttrokken uit de bodem in Zuid-Amerika.  
Conform het provinciale kader Duurzaamheid is ook dierenwelzijn een afwegingscriterium bij 
het vaststellen van duurzaamheid. Door o.a. het gebrek aan bewegingsruimte en daglicht is 
sprake van zeer dieronvriendelijke omstandigheden in een niet grondgebonden veehouderij. 
Dieren kunnen hun soorteigen gedrag niet vertonen en zijn geneigd elkaar te verwonden door 
stress en verveling. 
Samenvattend is sprake van een zeer onduurzame sector, die niet dient te worden 
gestimuleerd. Daar komt nog bij dat in het rapport ‘Duurzaamheid covergisting van mest’ van 
Alterra naar voren komt, dat vergisting van alleen mest (zonder toevoeging van andere 
producten zoals snijmaïs) niet duurzaam is. De netto energieopbrengst is laag of zelfs 
negatief.  
Wat de PvdD betreft zijn er derhalve genoeg redenen om de plannen voor mestvergisting niet 
verder uit te werken en als provincie hieraan geen steun meer te verlenen.   
 
De heer Van Ee merkt op dat de discussie hem bevreemdt. In de eerste  plaats acht het CDA 
het opmerkelijk dat een onderwerp wordt geagendeerd zonder enige voorbereiding. 
Vervolgens volgt een verkiezingsreferaat van de PvdD, dat in de visie van het CDA niet 
thuishoort in deze commissie. Tot slot is de akoestiek in de Statenzaal dermate slecht en heeft 
mevrouw Bodewitz zo snel gesproken, dat spreker driekwart van haar betoog niet heeft 
kunnen volgen. Op grond van het vorenstaande is het CDA dan ook niet in staat thans een 
inhoudelijke reactie te geven, hetgeen spreker betreurt omdat het CDA ter zake van dit 
onderwerp wel een mening heeft.  
Spreker pleit ervoor dat voor agendering  eerst een onderbouwd stuk aan de commissie wordt 
voorgelegd, zodat de commissie zich op de discussie kan voorbereiden.  
Voorts pleit spreker ervoor dat de PvdD zich beperkt tot het onderwerp en daarbij niet de 
gehele wereldproblematiek betrekt.  
Mevrouw Bodewitz merkt op, dat het juist om de wereldproblematiek gaat. Het gaat om 
duurzaamheid. De PvdD hecht eraan aan de orde te stellen in hoeverre mestvergisting 
duurzaam is en of in dit kader geen sprake is van afwenteling op andere plekken in de wereld. 
 
Mevrouw Nalis sluit zich aan bij het betoog van het CDA. De PvdA vindt dit niet de juiste 
discussie bij dit agendapunt. Hier gaat het om de vraag hoe met mestvergisting moet worden 
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omgegaan. Op grond van de huidige situatie is de PvdA uit pragmatische overwegingen 
voorstander van stimulering van mestvergistingsinstallaties. 
Indien gekeken wordt naar de landbouw in de brede zin des woords moet daarover een 
andersoortige discussie worden gevoerd en moeten andere instrumenten worden gebruikt om 
daaraan iets te doen.  
De heer Kloppenborg betreurt dat de discussie zo breed wordt getrokken. GroenLinks acht 
van belang dat de provinciale milieufederaties een goede visie hebben uitgebracht over wat al 
dan geen duurzame energieopwekking uit mest en andere biobronnen is. De toenmalige 
gedeputeerde heeft daarop op zich welwillend gereageerd. GroenLinks pleit ervoor om, 
zonder daarbij al teveel zaken te betrekken, te onderzoeken of mestvergisting al dan niet 
duurzaam is. GroenLinks kan zich derhalve voorstellen dat mestvergisting wordt toegestaan;  
het door de provincie financieel stimuleren daarvan is echter een ander verhaal.  
 
Mevrouw Versteeg kan zich in procedurele zin voorstellen dat in het Presidium dan wel het 
Fractievoorzitterconvent afspraken worden gemaakt over de wijze waarop met behandeling 
van initiatieven vanuit de fracties in de commissies wordt omgegaan. D66 is er op zich 
voorstander van de fracties daartoe de ruimte te bieden.   
Met betrekking tot de akoestiek in de Statenzaal heeft spreekster gemerkt dat het geluid in 
bepaalde gedeelten in de Statenzaal slechter is. D66 sluit zich in deze aan bij het betoog van 
het CDA en pleit ervoor erop aan te dringen dit akoestische probleem op te lossen.   
De heer Hoefnagels deelt mede dat D66 zich inhoudelijk aansluit bij het betoog van 
GroenLinks.  
 
De heer Benschop deelt mede dat de SGP er geen voorstander van is de gehele 
wereldproblematiek in de Staten te behandelen, omdat PS daarover niet veel hebben te zeggen 
dan wel te besluiten. Die discussie moet in Den Haag dan wel Brussel worden gevoerd.  
Spreker memoreert de mening van de SGP ter zake van de mestvergisting in de vorige 
vergadering al duidelijk naar voren te hebben gebracht. Kortheidshalve zij daarnaar verwezen.  
 
Mevrouw Walta hecht eraan op te merken dat de VVD het initiatief om een nieuw agendapunt 
in te brengen niet afwijst. Ook de VVD hecht aan die ruimte, zij het niet zo kort voor de 
vergadering en zonder voldoende mogelijkheid voor de fracties om zich daarop voor te 
bereiden. Spreekster had zich in het voorliggende geval kunnen voorstellen, dat was gekozen 
voor agendering voor de volgende vergadering.   
 
De heer Bersch onderschrijft dat het beter zou zijn geweest indien de commissie in deze van 
tevoren het een en ander op schrift zou hebben gehad, zodat de fracties zich beter op de 
discussie hadden kunnen voorbereiden. De SP pleit er echter wel voor dat in de commissie 
flexibel wordt omgegaan met een wens van een fractie om van gedachten te wisselen over 
bepaalde onderwerpen. Dit geldt wat de SP betreft ook voor de breedte van de discussie. In 
die zin begrijpt spreker de thans geuite kritiek richting de PvdD niet goed. Het komt 
veelvuldig voor dat er door fracties bij bepaalde onderwerpen allerlei zaken worden 
bijgehaald. Daar is de PvdD zeker niet de enige in. In dit geval lijkt het de SP ook zeer 
relevant, omdat het beleid van de provincie consequenties heeft voor andere delen van de 
wereld.   
Inhoudelijk vindt de SP het een lastig onderwerp. Enerzijds is de SP het eens met de kritiek 
van de PvdD ten aanzien van de bio-industrie. Anderzijds is de aanwezigheid van bio-
industrie nu eenmaal een gegeven. Spreker deelt mede zich niet goed te hebben voorbereid op 
dit onderwerp. Hij is vooralsnog echter geneigd zich aan te sluiten bij het standpunt van 
GroenLinks.   
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De voorzitter licht met betrekking tot de procedure toe dat zijn intentie als voorzitter is 
positief om te gaan met dergelijke verzoeken vanuit fracties. Dat is ook al eerder gebeurd met 
het verzoek van GroenLinks en de SP (Energieakkoord) en heden met de verzoeken van het 
CDA (overhandigen rapport ‘Verkeersproblematiek in Rhenen’) en de PvdD (Landbouw op 
Orde). Spreker onderschrijft dat de tijd om het onderwerp op verzoek van de PvdD voor te 
bereiden erg kort is geweest. Het plan van aanpak Landbouw op Orde is pas op 25 maart jl. 
digitaal toegestuurd.  
Spreker verzoekt de commissie derhalve in voorkomende gevallen met verzoeken om 
agendering niet te wachten tot een week voor de vergadering.   
 
Mevrouw Lamers merkt op dat een reglement is vastgesteld. Daarin is o.a. opgenomen hoe 
lang van tevoren stukken/onderwerpen moeten worden ingediend. De VVD pleit ervoor vast 
te houden aan het vastgestelde reglement.  
 
Mevrouw Bodewitz hecht eraan toe te lichten al begin januari te hebben verzocht om 
agendering. Op dat moment was er geen ruimte om dit onderwerp op de agenda op te nemen. 
Haar is toen meegedeeld dat het in het kader van de kwartaalrapportage aan de orde kon 
worden gesteld. Een tijd geleden heeft zij echter bericht gekregen dat de behandeling van de 
kwartaalrapportage ver vooruit was geschoven en bovendien als ter kennisgeving stuk zou 
worden geagendeerd. Op grond hiervan heeft spreekster verzocht het punt alsnog te 
agenderen.   
 
De voorzitter zet uiteen dat het reglement wordt toegepast. Indien hij daarmee echter rigide 
omgaat, is er geen ruimte voor snelle behandeling in de commissie van een actueel 
onderwerp. Het reglement wordt derhalve zoveel mogelijk toegepast; in sommige gevallen 
wordt daarmee flexibel omgegaan.   
 
De heer Van Ee deelt mede dat het CDA zich kan vinden in de opstelling van de voorzitter.  
Het CDA acht van belang dat de commissie voldoende tijd krijgt zich op een onderwerp voor 
te bereiden, zodat een goede discussie kan worden gevoerd. Voor wat betreft het onderwerp 
dat thans op verzoek van de PvdD is geagendeerd is die gelegenheid er niet geweest, 
waardoor de procedure de inhoud van het onderwerp volledig overvleugelt. Het CDA betreurt 
dit, omdat zij wel degelijk een mening heeft over dit onderwerp.   
Mevrouw Bodewitz onderschrijft het vorenstaande en informeert naar de wijze waarop dit 
onderwerp wel goed aan de orde zou kunnen komen in de commissie.   
De voorzitter is van mening dat voldoende over de procedure is gesproken. Hij memoreert de 
lijn die in deze wordt gevolgd duidelijk te hebben gemaakt.  
Inhoudelijk zet mevrouw Bodewitz uiteen dat hetgeen door de provinciale milieufederaties is 
aangegeven en waarop de toenmalige gedeputeerde welwillend heeft gereageerd aansluit op 
het betoog van de PvdD. In de visie ‘Heldergroene biomassa’ staat dat mestvergisting geen 
duurzame vorm van energieopwekking is. Het lijkt de PvdD dan ook goed dat daarnaar nader 
onderzoek plaatsvindt vanuit de provincie en gekeken wordt in hoeverre mestvergisting 
voldoet aan de duurzaamheidcriteria van de provincie.   
 
De voorzitter sluit de discussie af met de conclusie dat een en ander terug kan komen in het 
kader van de kwartaalrapportage.   
 
6b. Statenvoorstel Provinciaal Milieubeleidsplan 2009 – 2001  
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De voorzitter deelt mede dat zich voor dit onderwerp een inspreekster heeft aangemeld. Hij 
geeft het woord aan mevrouw Kluit van de NMU. 
 
Mevrouw Kluit leest de reactie namens de NMU voor. Het betoog is als bijlage bij dit verslag 
gevoegd. Kortheidshalve zij verwezen naar de inhoud. 
 
De voorzitter constateert dat de commissie geen vragen heeft aan de inspreekster. Hij bedankt 
mevrouw Kluit voor haar komst en inbreng en stelt het PMP vervolgens inhoudelijk aan de 
orde. 
 
De heer Van Ee deelt mede dat de opmerkingen van het CDA in grote lijnen aansluiten op het 
betoog van de NMU.   
Het verheugt het CDA dat de provincie tracht het integrale beleid verder gestalte te geven. Er 
is een aantal ambities geformuleerd. Deze worden echter niet voldoende gekwantificeerd. Het 
CDA acht het van belang dat aangegeven wordt wat de provincie wil, wat het oplevert, wat 
het kost en wanneer het moet zijn afgerond. Op dat moment kan een reden worden 
aangegeven als een doel niet wordt gehaald en kan hierover vervolgens een discussie 
plaatsvinden.   
Het CDA heeft voorts een aantal detailopmerkingen. In grote lijnen komen deze erop neer, dat 
niet duidelijk is hoe de ambities worden gerealiseerd. De provincie zet vooral in op overleg, 
kennis, stimuleren en subsidiëren. Voor een groot deel is de provincie echter afhankelijk van 
de uitvoering door derden. Die afhankelijkheid maakt het lastig resultaten hard te maken.  
Met betrekking tot de luchtkwaliteit, met name saneren normoverschrijdingen 
(locatiespecifiek) wordt gesproken over het faciliteren en monitoren van de uitvoering van het 
RSLU/NSL. Geïnformeerd wordt wat de provincie precies gaat faciliteren en met wel beoogd 
doel.   
Het verheugt het CDA dat aandacht wordt besteed aan het agenderen van de donkerte als  
milieukwaliteit. Dat is een nieuw aspect. Het CDA is benieuwd naar de voorstellen 
dienaangaande. 
Eén van de belangrijkste instrumenten is Vergunningverlening en Handhaving. De overheden 
zijn met elkaar in gesprek over de taakverdeling. In IPO-verband is daarover een aantal 
opmerkingen gemaakt. Indien niet helder is wie welke taak gaat uitvoeren, ontstaat het 
probleem dat al eerder is gesignaleerd ten aanzien van afvalstoffen of milieudelicten. Er zijn 
te weinig ambtenaren voor de handhaving, hetgeen nagenoeg een vrijbrief is voor een aantal 
bedrijven zich niet aan de regels te houden. Het CDA pleit ervoor wat al dan niet mogelijk is 
duidelijk op te nemen en ook helder te communiceren.   
 
Mevrouw Walta memoreert dat de VVD in het verleden heeft gevraagd of het PMP niet tot 
grotere regeldruk zou leiden. Daarop heeft de VVD een niet geheel bevredigend antwoord 
gekregen. Een specifieke vraag in deze is of aangegeven kan worden welke bovenwettelijke 
verordeningen en maatregelen de provincie al hanteert of van plan is te hanteren betreffende 
het PMP. 
Voorts informeert de VVD wat wordt bedoeld met een eigenstandig Geurbeleid. 
De VVD deelt de opmerking van het CDA over de meetbaarheid. Hier en daar zouden de 
ambities concreter kunnen worden gemaakt. Ter illustratie merkt spreekster op dat in het PMP 
staat dat de uitstoot moet worden verminderd, maar niet tot welke waarde. 
 
De heer Hoefnagels memoreert dat de commissie bij de bespreking van het concept-PMP veel 
vragen heeft gesteld, waarvan er vele zijn beantwoord in de nieuwe versie van het PMP. D66 
is positief over de uitwerking van de nieuwe versie van het PMP voor wat betreft bijvoorbeeld 
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het opnemen van het afwegingskader en de verregaande kennisrol die de provincie voor 
zichzelf ziet weggelegd. Met betrekking tot het kwantificeren sluit D66 zich aan bij het CDA.  
D66 mist ter zake van de kennisrol de relatie met andere provincies. Vooral op het gebied van 
kennisuitwisseling ziet D66 een belangrijke rol voor het IPO. Ook met betrekking tot de 
monitoring is bijvoorbeeld niet duidelijk of de provincie zich aansluit bij de landelijke 
ontwikkeling van instrumenten of daarvoor zelf instrumenten gaat bedenken.  
In de visie van D66 is kennis niet iets dat ophoudt bij de provinciegrenzen. Goede visie op 
kennisontwikkeling en uitwisseling op het gebied van o.a. duurzame energie hoeft niet te 
betekenen dat de provincie dat naast de ontwikkeling daarvan in de stad Utrecht, de provincie 
Flovoland en Gelderland gaat doen. Ook de in Utrecht gelegen instituten, waarnaar 
uitdrukkelijk wordt verwezen, werken op nationaal- en internationaal niveau en hebben dus 
geen interesse in samenwerking op klein provinciaal niveau. 
In de reactie op IVN geeft de provincie aan dat, via al jarenlang lopende exploitatiesubsidies 
aan een aantal milieu- en natuurorganisaties, milieueducatie wordt ondersteund in de 
provincie Utrecht. In de Meerjarenbegroting is rekening gehouden met de continuering van de 
subsidies. D66 is van mening dat het feit, dat iets is opgenomen in de Meerjarenbegroting, 
onvoldoende reden is om het niet op te nemen in het PMP. D66 vindt dat iets niet opgenomen 
zou moeten zijn in de Begroting als niet ergens de kaders zijn vastgesteld voor die uitgave. 
Hier is sprake van een stuk dat precies van toepassing is op die kaders. Indien thans 
milieueducatie als belangrijk kader wordt opgenomen in het PMP, is er ook een kader 
waaraan de Begroting feitelijk kan worden opgehangen.  
 
De heer Kloppenborg merkt op dat het voorliggende PMP afwijkt van vorige versies, die 
veelal omvangrijk waren en verschenen na een uitvoerige consultatieronde. De voorliggende 
versie ziet er wat sober en beknopt uit. GroenLinks begrijpt de reden: er zijn al zoveel kaders 
en stukken. Hiermee dreigt echter wel het gevaar dat er tussen alle kaders/stukken gaten 
vallen. Wat dat betreft sluit GroenLinks zich aan bij het betoog van D66 over de 
Milieueducatie. Dat is een voorbeeld van hetgeen ontstaat indien het hele veld van 
beleidsstukken een soort ‘lappendeken’ wordt. Het PMP zou een stuk moeten zijn waarin de 
gaten worden gedekt en overigens tot een aantal afrekenbare zaken wordt gekomen. In die zin 
sluit GroenLinks zich aan bij het betoog terzake door het CDA. GroenLinks constateert dat er 
voldoende ambities en doelstellingen zijn; qua uitwerking had het echter wat scherper en 
helderder gekund.  
Energie is een belangrijk thema. GroenLinks sluit zich in deze aan bij het betoog van de 
NMU. Een gemis wordt geacht dat zonne-energie niet met een specifieke opgave in het PMP 
wordt genoemd, omdat in de provincie Utrecht sprake is van een grote bouwopgave. De 
Staten van Zuid-Holland hebben bv. vorige week in een motie aangenomen om zonne-energie 
en duurzame energie expliciet te betrekken bij de herstructurering van bedrijventerreinen. De 
provincie Utrecht zou dat wellicht ook kunnen doen.  
Een thema, dat veel sterker dan in vorige PMP’s naar voren komt, is gezondheid. Daarbij is 
specifiek luchtkwaliteit aan de orde. De ambitie is mooi geformuleerd: het verbeteren van de 
Utrechtse luchtkwaliteit leidt tot een zodanige luchtkwaliteit in Utrecht, dat de effecten op 
volksgezondheid en vegetatie minimaal zijn. Elders in het PMP wordt dat vertaald: saneren 
van normoverschrijding. Een minimaal effect op de gezondheid gaat echter veel verder dan 
het saneren van normoverschrijding, omdat de normen arbitrair zijn. Onder de norm zitten van 
NO2 of fijnstof betekent niet dat sprake van een gezonde situatie. Het is een keuzemoment; 
daaronder zit altijd ook nog een schadelijk effect, hetgeen nuttig is om te weten. 
Overigens is GroenLinks van mening dat in andere zin nog eens goed moet worden gekeken 
naar wanneer ambities worden geformuleerd waaruit consequenties moeten worden 
getrokken. Daarbij moet niet alleen worden gekeken naar het eigen wagenpark of provinciale 
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wegen, maar juist ook naar de gevolgen van de plannen in de Pakketstudies waar de provincie 
immers ook bevoegd gezag is. Sowieso kan over de schutting heen worden gekeken want juist 
bij andere onderwerpen wordt gekeken welke spelers er in het veld zijn en hoe de provincie 
die tot beter gedrag kan stimuleren. Dat geldt ook voor de automobiliteit. Juist de gemeenten 
en het Rijk aanspreken op hun beleid.  
Het stiltebeleid verheugt GroenLinks. In de opsomming van het vliegverkeer mist GroenLinks 
vliegveld Hilversum.  
GroenLinks acht het ook van belang dat beleid wordt ontwikkeld ten aanzien van donkerte. 
Dat is belangrijk voor de natuur. Wellicht dat iets verder zou kunnen worden gekeken naar de 
relatie natuur en milieu, hetgeen ook in de Agenda Natuur is genoemd. 
De milieuvoorwaarden voor de natuur en het milieubeleid ten aanzien de landbouw komen 
nog niet sterk tot uiting en met name niet in een afrekenbare vorm. Op blz. 27/28 van het 
PMP staat het een en ander over de integrale aanpak Landelijk Gebied. Er wordt geschermd 
met termen als milieukwaliteitprofielen, maar wat dat concreet betekent voor de verbetering 
van de milieukwaliteit in het Landelijk Gebied is hieruit moeilijk te halen.  
Het Geurbeleid is geen nieuw thema. Al vele jaren terug hebben de Staten een beleid 
vastgesteld. GroenLinks pleit ervoor aan te geven waar zaken veranderen ten opzichte van het 
al vastgestelde beleid. Geïnformeerd wordt of het vastgestelde beleid is geëvalueerd.  
 
De heer Benschop deelt mede dat de SGP zich in algemene zin kan vinden in de beschrijving 
van het PMP op hoofdlijnen. Spreker sluit zich aan bij diegenen die reeds hebben gesproken 
over de weinig meetbare ambities waarop kan worden afgerekend.  
Met betrekking tot het donkertebeleid is de SGP van mening dat de provincie al goed bezig is 
met het dynamisch verlichten van o.a. provinciale wegen. De SGP vraagt in dit kader 
aandacht voor het aanlichten van gebouwen.  
 
De heer Roos deelt mede dat Mooi Utrecht in dit relatief dunne beleidsplan een worsteling 
signaleert om toch op onderdelen zo concreet mogelijk te zijn. Dat is te waarderen. Spreker 
doelt hierbij met name op de paragrafen ‘En hoe willen we dat nu bereiken’. Het vorenstaande 
laat onverlet dat Mooi Utrecht het voorliggende PMP op onderdelen vaag acht. Mooi Utrecht 
pleit ervoor iedere paragraaf te voorzien van de financiële kaders, zodat daarin keuzes kunnen 
worden gemaakt.  
Vervolgens plaatst spreker namens Mooi Utrecht de volgende vragen en opmerkingen.  
Blz. 2, inzake samenhang tussen klimaat, duurzaamheid en energie. Mooi Utrecht pleit ervoor 
dit uit te breiden met RO.   
Blz. 5, inzake Vergunningverlening. Het verheugt Mooi Utrecht dat aangegeven wordt dat 
Vergunningverlening in beweging is. Dat biedt kansen. Mooi Utrecht pleit ervoor bij 
Vergunningverlening op te nemen dat bedrijven de eigen zorg realiseren voor 
bedrijfscontinuïteit op milieugebied. Daarbij zou bij de Vergunningverlening ook aan 
risicocommunicatie vooraf kunnen worden gedaan, zodat in deze proactief wordt gehandeld. 
Blz. 7, inzake gezondheid en veiligheid. Dit hoofdstuk staat vol goede bedoelingen maar is in 
de visie van Mooi Utrecht vaag. Geïnformeerd wordt waar de verantwoordelijkheid van de 
provincie ligt. De inhoud gaat met name om zaken die op het gebied van de GG&GD liggen.  
Blz. 12, inzake reductie geluidshinder langs provinciale wegen. Geïnformeerd wordt wat de 
provincie wil doen aan geluid rond het spoor.  
Blz. 114, inzake routering gevaarlijke stoffen. Mooi Utrecht pleit ervoor dat de cvdK overleg 
voert met de politie over handhaving van de routering van gevaarlijke stoffen. Hierbij gaat het 
niet zozeer om de transporten waarvoor vergunning moet worden verleend, maar met name 
om de transporten die daar net buiten vallen. Mooi Utrecht heeft de indruk dat de handhaving 
op dat gebied aangescherpt zou kunnen worden. 
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Blz. 28, inzake vooroverleg met gemeenten bij bestemmingsplannen. Mooi Utrecht pleit 
ervoor hierbij tevens risicocommunicatie vooraf te betrekken.  
 
Mevrouw Bodewitz kan zich voorstellen dat GS met een dilemma hebben gezeten, omdat er  
al een behoorlijk aantal plannen is opgesteld die met het Milieubeleid te maken hebben. 
Spreekster acht het een nobel streven de dubbelingen te voorkomen in de beleidsplannen. Het 
scheelt ook veel papier. Het is de PvdD echter opgevallen dat in het voorliggende PMP 
onderwerpen, die ook al in andere beleidsplannen aan de orde zijn gesteld, worden aangehaald 
en andere onderwerpen niet. Dat wekt de indruk dat bepaalde onderwerpen meer aandacht 
zullen krijgen dan andere, hetgeen de PvdD enige zorg baart. Voorts heeft de PvdD gemerkt 
dat bepaalde onderwerpen, bv. milieubeleid in de landbouw, enigszins een ondergeschoven 
kindje dreigen te worden omdat het in het PMP ontbreekt. In Landbouw op Orde is het ook 
geen kwantificeerbaar doel. Overigens sluit de PvdD zich in algemene zin aan bij de 
opmerking van het CDA dat het PMP weinig kwantificeerbare doelen bevat. Spreekster kan 
zich voorstellen dat het voor een aantal onderwerpen lastig is, omdat de provincie daarop niet 
volledige invloed kan uitoefenen; voor bepaalde onderwerpen is het echter wel mogelijk bv. 
voor duurzame energieopwekking.  
Het verheugt de PvdD dat beleid wordt ontwikkeld voor stilte en voor donkerte; dit geldt 
eveneens voor de aandacht voor gezond en veilig, waarbij de PvdD wel het risico voor 
dierziektes mist. Spreekster pleit er in deze voor te bekijken wat de gevolgen van dierziektes 
kunnen zijn voor de bevolking.  
Met betrekking tot de luchtkwaliteit (blz. 8) wordt aangegeven dat zowel het wegverkeer als 
de veehouderij een belangrijke bron van luchtverontreiniging vormen. Vervolgens ontbreken 
echter maatregelen i.c. plannen ten aanzien van de veehouderij. Dit wekt de indruk dat er op 
dit terrein geen ambities zijn, hetgeen de PvdD zorgen baart.   
Het verheugt de PvdD dat in het kader van de mid term review ILG (blz. 27) de 
milieutekorten van de EHS en de Natura 2000 gebieden worden vastgesteld.   
Op blz. 28 mist de PvdD een concrete doelstelling voor de biologische landbouw. Spreekster 
memoreert dat gedeputeerde Krol eerder heeft aangegeven in deze een bepaald doel na te 
streven. Daarbij komt dat de provincie al doelen heeft gesteld op grond waarvan het de PvdD 
verbaast dat deze niet in het PMP zijn opgenomen. Geïnformeerd wordt of de vastgestelde 
doelen voor de biologische landbouw nog steeds van toepassing zijn.  
 
De heer Bersch merkt op dat al veel is gezegd, waarbij de SP zich kan aansluiten.  
De NMU roept de commissie op de controle op de integrale ambities ter hand te nemen. De 
SP pakt die handschoen graag op.  
In aanvulling op de opmerkingen en vragen die reeds zijn geplaatst, merkt spreker op dat de 
SP in het PMP een paragraaf mist over asbest. Geïnformeerd wordt of de provincie de 
komende jaren doorgaat met de activiteiten die in deze zijn ingezet (zie brief van GS aan 
Staten ter zake bij de ingekomen stukken). Voorts informeert spreker naar de stand van zaken 
met betrekking tot de aanwezigheid van asbest in bijvoorbeeld boerderijen, wegen, e.d.  
In de gemeente Utrecht speelt veel op het gebied van de luchtkwaliteit. Vaak wordt discussie 
gevoerd over de betrouwbaarheid van de getallen. Voor zover mogelijk wordt verzocht bij de 
gemeente te pleiten voor het installeren van meetpunten. Dat is in de visie van de SP van 
belang voor de ambities van de provincie.  
 
Mevrouw Nalis merkt op dat al veel is gezegd, waarbij de PvdA zich kan aansluiten. Op 
hoofdlijnen kan de PvdA zich vinden in de inhoud van het voorliggende PNP. De indeling in 
thema’s en de ambities is helder. De uitwerking op sommige punten zou kunnen worden 
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aangescherpt. Er is een aantal beleidsterreinen dat al in andere nota’s is uitgewerkt, zoals 
Klimaat en Energie; er is ook een aantal beleidsterreinen waarvoor dat niet geldt.  
Vervolgens plaatst spreekster namens de PvdA de volgende vragen en opmerkingen. 
Op blz. 4 wordt aangegeven dat met de provinciebrede keuze voor duurzaamheid  
toekomstige weging van milieubelangen (Coalitieakkoord en Collegeprogramma) is geborgd. 
In de visie van de PvdA worden zaken in een beleid geborgd door afspraken te maken over de 
wijze waarop het wordt uitgevoerd, dit vervolgens te volgen en te evalueren.   
Op blz. 15 staat dat er een achterstand is bij de beleidsuitvoering van de externe veiligheid. 
Verzocht wordt om een nadere toelichting ten aanzien van die achterstand.   
Op blz. 22, inzake stimuleren van duurzame energie. De PvdA ondersteunt opmerkingen van 
voorgaande sprekers dat meer aandacht moet worden besteed aan de wijze waarop zonne-
energie kan worden gebruikt. Een ander aspect dat de PvdA van belang acht is, dat de 
ontwikkeling van de duurzame energie moet worden gekoppeld aan het stimuleren en 
versterken van de economie. In de provincie Utrecht zijn veel bedrijven die zich bezig houden 
met duurzaamheid. Bekeken moet worden hoe de ontwikkeling van dergelijke bedrijven kan 
worden gestimuleerd en daarmee de duurzame energie.  
Op blz. 25 wordt gesproken over het cradle to cradle-concept. Hierover heeft de PvdA bij een 
eerdere versie van het PMP ook al opmerkingen gemaakt. Het cradle to cradle-verhaal wordt 
sterk benadrukt vanuit het afvalbeleid. In de optiek van de PvdA is het cradle to cradle-
concept meer een ontwikkelvisieverhaal, dat vooral bij duurzaam bouwen of duurzame 
productontwikkeling zou moeten worden gehanteerd.   
Mevrouw Blom vervolgt dat de PvdA zich aansluit bij het betoog van de SP over het instellen 
van meetpunten terzake van de luchtkwaliteit en met name op de kleine fijnstof deeltjes. Dat 
is van belang voor de gezondheid. Overigens verheugt het de PvdA dat thans duidelijk in het 
PMP staat dat ook de kleine fijnstof deeltjes zullen worden gemeten.  
 
Mevrouw Derks deelt mede dat het de ChristenUnie verheugt dat het voorliggende PMP op 
hoofdlijnen is geschreven. In die zin kan de ChristenUnie zich vinden in de inhoud. 
Namens de ChristenUnie plaatst spreekster vervolgens de volgende vragen en opmerkingen. 
In de beantwoording van de inspraakreactie van Waterschap Vallei & Eem wordt gesteld dat 
in geval van calamiteiten het provinciale beleid geldt dat gericht is op bescherming van 
bodem- en oppervlaktewater. Geïnformeerd wordt om welk beleid het gaat en of dit niet juist 
in het voorliggende plan thuishoort.  
De ChristenUnie heeft begrepen dat er een nieuwe weigeringgrond in de Wet Milieubeheer is 
gekomen, die milieuvergunningen kan weigeren op grond van RO als er strijdigheid is met 
een ruimtelijk plan. Hiervoor is door het IPO een beleidskader opgesteld. De ChristenUnie 
mist in het voorliggende PMP of en hoe in Utrecht met dit instrument wordt omgegaan. 
Er wordt veel gerefereerd aan ontwikkelingen op het gebied van vergunningverlening en 
handhaving. Op IPO-niveau worden allerlei afspraken gemaakt over de komst van 
omgevingsdiensten, zoals de commissie Mans en de overdracht van interbestuurlijk toezicht. 
Zo zijn er meer afspraken. Dergelijke afspraken zouden in de visie van de ChristenUnie ook 
in het PMP moeten worden opgenomen.   
 
De heer De Jong zet ten aanzien van de opmerking over de concrete en meetbare doelen op 
dat er vanuit de filosofie waarop het PMP is gebaseerd voor moet voor worden gewaakt te 
concreet en gedetailleerd te worden. Enerzijds omdat veel doelstellingen voorvloeien uit de 
wettelijke landelijke en Europese kaders, waarnaar in het PMP wordt verwezen; de provincie 
heeft daaraan te voldoen. Anderzijds zijn er al veel beleiduitwerkingsplannen (Actieplan 
Duurzaamheid, Energievisie, programma Klimaat op Orde, Beleidskader voor de uitplaatsing 
van hinderlijke bedrijven, Actieplan Omgevinglawaai, Provinciaal Programma 
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Luchtkwaliteit, Regionaal Samenwerkingsprogramma Luchtkwaliteit, Provinciaal - Utrechtse 
Externe Veiligheidsprogramma, Nota Uitvoeringsbeleid Bodem, Uitvoeringsprogramma 
Vergunningverlening en Handhaving). Voorts is nog een aantal beleidsuitwerkingen (Nota 
Luchtvaarbeleid, Stiltegebiedenbeleid, Bodemvisie, Bodemsaneringsprogramma) gepland.  In 
het kader van het PMP is getracht een strategisch plan te maken dat koersen en denkrichtingen 
aangeeft.  
Door de commissie is eveneens aangegeven dat het niet altijd mogelijk concrete doelen te 
formuleren, maar dat dit ten aanzien van duurzame energie wel zou moeten kunnen. In de 
visie van spreker is in deze ten opzichte van het vorige (concept) PMP wel een concrete 
doelstelling opgenomen. Op blz. 21 staat dat door een combinatie van energiebesparing en 
duurzame energie opwekken een jaarlijkse CO2-uitstoot reductie van 42.000 ton in 2011 
oplopend tot 76.000 ton in 2020 wordt bereikt. In de uitwerkingplannen, zoals de 
Energievisie, wordt aangegeven hoe de provincie dat denkt te bereiken.  
De discussie zou kunnen worden aangegaan of sprake zou moeten zijn van doelstellingen 
voor duurzame energie opwekking enerzijds en energiebesparing anderzijds. GS zijn ervan 
overtuigd dat het in wezen gaat om de reductie van C02-uitstoot en het derhalve als zodanig 
in een CO2-uitstoot doelstelling kan worden gemeten, omdat dit de meest efficiënte aanpak is 
om de reductie te bereiken.   
Door de NMU is gewezen op de 8 peta Joule. In de vorige vergadering heeft spreker dit 
uitvoerig toegelicht. Kortheidshalve zij verwezen naar het verslag van de vorige vergadering 
ter zake. Overigens memoreert spreker dat PS ervoor hebben gekozen windenergieopwekking 
niet te verplichten in de provincie Utrecht. Op grond van dat gegeven is nadrukkelijk ingezet 
op andere vormen van duurzame energieopwekking. 
Spreker bevestigt dat de provincie ten aanzien van het realiseren van doelstellingen ook in 
belangrijke mate afhankelijk is van derden. 
Voor wat betreft de luchtkwaliteit memoreert spreker dat met de uitwerkingplannen al het een 
en ander is ingezet en getracht wordt de luchtkwaliteitdoelstellingen te realiseren. 
Over de ontwikkelingen op het gebied van de Handhaving en de wijze waarop de provincie 
daarop moet inspelen kan de commissie op korte termijn een Statenbrief verwachten.  
De provincie werkt niet met bovenwettelijke verordeningen. De Europese en Rijksnormen 
worden uitgevoerd. Daarnaast is slechts sprake van de Provinciale Milieuverordening dat met 
name afvalstoffen omvat.  
De provincie heeft geen eigenstandig Geurbeleid in de zin van eigen normen. De provincie 
voert het beleid wel op een eigen manier uit. Dat is bedoeld.  
De provincie Utrecht werkt zeer intensief samen met andere provincies als het gaat om 
milieu- en klimaatbeleid. Er vindt frequent overleg plaats, waarin kennis wordt uitgewisseld. 
Ook op het gebied van monitoring wordt veel samengewerkt. Onlangs is vanuit het IPO ook 
een contract afgesloten met het CBS voor data uitwisseling.   
De vraag of Milieueducatie niet eerst kaderstellend moet worden vastgelegd alvorens het in de 
Begroting wordt opgenomen, is een principieel punt. Spreker wijst erop dat in de laatste 
paragraaf van het PMP onder de titel ‘kennis’ middelen zijn opgenomen; daar valt 
Milieueducatie ook onder. In die zin is het kaderstellend. Er is bewust voor gekozen geen 
bepaalde organisatie in het PMP op te nemen als subsidiegerechtigde. GS menen dat het gaat 
om het bereiken van de doelstelling op het gebied van kennisoverdracht. Daar zijn middelen 
voor. In de jaarlijkse Begroting komt tot uiting in hoeverre de middelen aan een bepaalde 
organisatie worden uitgekeerd. Daarover worden afspraken gemaakt en daarmee wordt 
gegarandeerd dat de Milieueducatie goed is afgedekt.  
De heer Hoefnagels informeert of Milieueducatie dan niet opgenomen had kunnen worden in 
de tekst van het PMP, zodat daarnaar in ieder geval kan worden verwezen.   
Mevrouw Walta merkt op dat de vraag is of Milieueducatie wel een provinciale taak is.  
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De heer De Jong licht toe dat Milieueducatie wettelijk geen provinciale taak is. Het is een 
keuze die de provincie tot nu toe heeft gemaakt. In het PMP is de ruimte om daarin keuzes te 
maken, omdat het algemeen is geformuleerd. De vraag is of PS die ruimte willen dan wel een 
en ander in het PMP willen vastleggen. De organisaties behoeven zich geen zorgen te maken, 
omdat de middelen in de Meerjarenraming van de Begroting zitten. De provincie heeft ook 
verplichtingen op grond waarvan subsidies niet van het ene op het andere jaar mogen worden 
afgebouwd.   
De systematiek ten aanzien van het aspect gezondheid is ontleend aan die van de GG&GD, 
waarmee ook wordt samengewerkt. GS menen dat met deze ambitie een belangrijke bijdrage 
kan worden geleverd aan de bewustwording over hoe cumulatief milieueffecten kunnen zijn. 
In losse wettelijke normen komen deze misschien niet direct tot uitdrukking, omdat het 
ingewikkeld is die stapeling tot uitdrukking te brengen in een bepaalde schaal. De provincie 
gebruikt de systematiek op dit moment alleen als communicatiemiddel om in gesprek te 
komen met andere overheden over dit onderwerp. Er worden op dit moment geen rechten of 
plichten aan ontleend. Het is nog vrij experimenteel.  
Met betrekking tot vliegveld Hilversum memoreert spreker reeds te hebben aangegeven dat 
een nota Luchtvaartbeleid op komst is. Vliegveld Hilversum ligt in de provincie Noord-
Holland, maar de provincie Utrecht houdt de ontwikkelingen goed in de gaten.  
De provincie heeft geen verantwoordelijkheid als het gaat om spoorlawaai op grond waarvan 
daarover ook niets is opgenomen in het PMP. Overigens is dit goed geregeld in wettelijke 
normen waar de gebruiker en aanlegger van het spoor is gehouden.  
Over de handhaving van transportroutes externe veiligheid wordt met korpsbeheerders goed 
gecommuniceerd. Er wordt gecontroleerd. Dit geldt niet alleen voor de gemelde transporten 
maar ook wordt steekproefsgewijs gecontroleerd of de transportroutes externe veiligheid wel 
worden gebruikt.   
Externe veiligheid gaat over ploffen en branden; de gevolgen van dierziektes vallen daar niet 
onder. De gevolgen van dierziektes vallen tot op heden ook niet binnen de wettelijke kaders, 
zodat hiervoor geen middelen beschikbaar worden gesteld door het Rijk. Op grond van het 
vorenstaande is de provincie vooralsnog niet van plan aan dit onderwerp aandacht te besteden.   
De CO2-ambities met betrekking tot de veehouderij komen aan de orde het 
beleidsuitwerkingplan Landbouw op Orde. Daarin staan twee emissiereductie- en 
energiebesparingprojecten voor de veehouderij en ook een aantal voor energieopwekking.  
Mevrouw Bodewitz merkt op dat het haar om de stofuitstoot gaat. Spreekster heeft het 
verband gelegd tussen de maatregelen die wel worden genomen voor verkeer maar niet voor 
landbouw.  
De heer De Jong onderschrijft dat de provincie op het punt van de stofuitstoot in de landbouw 
geen acties heeft opgenomen.  
Het is spreker niet bekend dat gedeputeerde Krol uitspraken heeft gedaan over concrete 
doelen voor biologische landbouw. Hij geeft in overweging gedeputeerde Krol daarop aan te 
spreken.    
Voor wat betreft het asbest voert de provincie het Rijksbeleid uit. Het antwoord op de vraag 
of asbest nog een groot probleem is in de provincie Utrecht moest spreker schuldig blijven. 
Algemeen bekend is dat nog veel asbest in boerenschuren zit maar dat dit, zolang daar niet 
wordt aangekomen, geen gevaar voor de gezondheid oplevert. Op het moment dat er gesloopt 
wordt, is daarvoor goed beleid ontwikkeld. 
De heer Van Ee informeert hoe de provincie een en ander coördineert zodat in deze goed met 
elkaar wordt samengewerkt. 
De heer De Jong licht toe dat daarover met elkaar wordt gesproken in het kader van de 
provinciale omgevingsdiensten. 
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De heer Bersch bestrijdt dat asbest geen probleem oplevert zolang daar niet wordt 
aangekomen. Het is bekend dat asbestdeeltjes vrij kunnen komen als gevolg van slijtage door 
het weer van daken van boerderijen waar mos op groeit.   
De heer De Jong merkt op dit blijkbaar niet een erkend groot probleem betreft, omdat dit niet 
in het landelijk beleid is opgenomen.   
Desgevraagd door de heer Bersch antwoordt spreker op dit moment geen noodzaak te zien dit 
probleem bij het Rijk aan te kaarten.    
De vraagstukken met betrekking tot de meting van luchtkwaliteit vallen met name onder de 
verantwoordelijkheid van de gemeente Utrecht. De provincie heeft daarin wel een rol, maar 
niet de hoofdrol. Spreker acht het verstandig dat de provincie zich thans vooralsnog houdt aan 
datgene dat regionaal met elkaar is afgesproken d.w.z. meetpunten die met name worden 
gebruikt als ijkpunt voor de modellen.   
De achterstand beleidsuitvoering externe veiligheid heeft te maken gehad met een 
capaciteitsgebrek. Op dit moment wordt een en ander ingelopen.   
Er wordt door de provincie intensief gewerkt aan het leggen van een relatie tussen het 
stimuleren van duurzame energie en het versterken van de economie (het opbouwen van 
expertisecentra, het samenwerken met kennisinstituten en bedrijfsleven in de regio).   
Spreker onderschrijft de opmerking over het cradle to cradle-concept. Het is ook niet de 
bedoeling dit alleen vanuit afval te benaderen.  
Met betrekking tot de Wet Milieubeheer m.n. weigeringgrond op basis van RO licht spreker 
toe dat sprake was van het probleem dat, terwijl er nog geen bouwvergunning was, een 
milieuvergunning van rechtswege wel moest worden verstrekt. Dat is nu in de Wet 
Milieubeheer gerepareerd. Overigens heeft de provincie daar op zich niet veel mee te maken; 
het speelt zich met name af bij gemeenten.   
Spreker licht slot toe dat het Bodem- en Waterbeleid een andere fasering kent dan het 
Milieubeleid. Ten aanzien van de bescherming van bodem- en oppervlaktewater wordt 
gerefereerd aan de kwaliteitsnormen die in het provinciale Bodem- en Waterbeleid zijn 
opgenomen.  
 
De heer Van Ee merkt op dat ook in de uitwerkingsplannen de doelstellingen niet allemaal 
concreet zijn geformuleerd. De doelstelling ten aanzien van de CO2-uitstoot reductie (blz. 21) 
toont aan dat het wel dergelijk mogelijk is een en ander concreter te formuleren. Ambities 
uitspreken zonder daarbij de doelstellingen nader te concretiseren biedt alleen het gevoel dat 
de provincie op de goede weg is.  
Het verheugt het CDA dat binnenkort een Statenbrief tegemoet kan worden zien ten aanzien 
van de handhaving. 
 
Mevrouw Walta deelt mede dat de VVD hecht aan een beleid dat gebaseerd is op feiten. 
Ten aanzien van de concreetheid verheugt het de VVD dat doelstellingen voorvloeien uit de 
wettelijke landelijke en Europese kaders. De VVD pleit ervoor in het PMP vast te leggen dat 
de provincie zich voor wat betreft het Milieubeleid beperkt tot de uitvoering van de wettelijke 
taken. De VVD is er namelijk niet geheel van overtuigd, dat de provincie zich tot die 
wettelijke taken beperkt. Ter illustratie vestigt zij de aandacht op Milieueducatie, Gezondheid, 
de Asbesthandhaving.   
 
De heer Kloppenborg merkt op dat er, indien de provincie zich voor wat betreft het 
Milieubeleid beperkt tot de uitvoering van de wettelijke taken, geen ruimte is voor het  
stimuleringsbeleid waarvan thans sprake is op allerlei gebied, hetgeen GroenLinks zou 
betreuren. Spreker sluit zich aan bij de opmerking van het CDA over concreet formuleren van 
de doelstellingen bij de ambities. In de beantwoording is verwezen naar een aantal 
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beleidsuitwerkingsplannen. GroenLinks kan zich voorstellen dat daaruit de highlights worden 
opgenomen in het PMP.  
Voorts memoreert spreker zijn vraag bepaalde ambities op het gebied van duurzame energie 
(zon en wind) wat specifieker te maken.   
 
De heer Benschop memoreert zijn opmerking over het aanlichten van gebouwen in relatie tot 
het donkertebeleid. 
 
De heer Roos mist een reactie op zijn suggestie duurzaamheid Klimaat en Energie te koppelen 
aan RO aspecten en daarbij ook in het overleg met de gemeenten de veiligheidsaspecten en de 
risicocommunicatie te betrekken. 
 
Mevrouw Bodewitz informeert of het mogelijk is nog voor behandeling in de Staten na te 
gaan of de reeds vastgestelde doelstellingen met betrekking tot de biologische landbouw nog 
van toepassing zijn en zo ja, deze te verwerken in het PMP.   
De gevolgen van dierziektes is nog een onbekend terrein. De PvdD zal daarover derhalve 
schriftelijke vragen stellen om dit onderwerp onder de aandacht te brengen en aan te geven 
welke problemen zich daarbij kunnen voordoen.  
Spreekster memoreert dat de PvdD vragen heeft gesteld over luchtwassers. Uit de 
beantwoording heeft zij begrepen dat provincie in overleg is met het Rijk over de problemen 
die zich voordoen ten aanzien van stofuitstoot in de intensieve veehouderij en dat hierop 
nader zal worden teruggekomen in het najaar.   
Spreekster merkt op dat in een korte paragraaf wordt aangegeven dat gekeken wordt naar de 
gevolgen van zaken op de biodiversiteit. Deze paragraaf is echter vrij abstract geformuleerd. 
Geïnformeerd wordt welke concrete doelstellingen de provincie nastreeft ten aanzien o.a. 
fosfaat en stikstof in bodem die gevolgen kunnen hebben voor de biodiversiteit.  
 
Mevrouw Nalis memoreert te hebben betoogd dat in de visie van de PvdA beleid wordt 
geborgd door zaken uit te werken, te volgen en te evalueren en niet doordat het als een 
beleidsafspraak is vastgesteld in het Coalitieakkoord en het Coalitieprogramma. 
 
De heer De Jong geeft aan niet op de opmerking van de PvdA te hebben gereageerd, omdat 
dit een stelling betreft en geen vraag.  
De vraag zou kunnen worden gesteld wat wettelijke taken zijn. De provincie is een zelfstandig 
orgaan met een eigen democratie. De Staten kunnen bepalen wat een taak is en daarmee is het 
een wettelijke taak vanuit de provincie gezien. De Staten hebben een verordenende 
bevoegdheid voor de provincie. De provincie heeft uiteraard taken die zij vanuit Rijkswege 
uitvoert; dat zijn wettelijke taken. Juist op het Milieubeleid is er weinig vastgelegd en 
besluiten de Staten wat er gebeurt.   
De provincie is in het Wegenbeleid al volop bezig met het donkertebeleid door daar waar het 
kan met dimbare verlichting te werken of de verlichting bepaalde tijden uit te schakelen. Er is 
een aantal provinciale wegen waar de wegverlichting, met uitzondering van de kruispunten, 
geheel wordt weggehaald en alleen nog maar de fietspaden op aanvraag zijn verlicht. Spreker 
onderschrijft dat in deze ook nog veel winst is te behalen op het gebied van het aanlichten van 
gebouwen. Daarover voert de provincie ook gesprekken.   
In de visie van  spreker staat in het PMP dat de provincie rekening wil houden met datgene 
dat goed is voor de biodiversiteit en dat gestreefd wordt naar een landbouw met weinig 
uitstoot.   
Mevrouw Bodewitz merkt op dat concrete doelstellingen ontbreken voor wat betreft de 
hoeveelheid fosfaat, stikstof. 
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De heer De Jong licht toe dat in deze concrete doelstellingen zijn opgenomen in het 
Rijksbeleid. De provincie voegt daar niets aan toe. 
Mevrouw Bodewitz geeft aan te missen hoe de provincie die doelstellingen probeert te 
bereiken.  
De heer De Jong verwijst in deze naar het Grondwaterplan. Terecht wordt door de PvdD een 
opmerking gemaakt over de luchtwassers. De provincie doet wel degelijk wat op het gebied 
van de fijnstof door middel van de luchtwassers. Toegezegd is, dat de Staten nader zullen 
worden geïnformeerd over de effecten daarvan. 
Op blz. 28 van het PMP staat nadrukkelijk dat er een relatie ligt tussen het provinciaal 
Milieubeleid en de Wet RO en hoe zich dat met elkaar verhoudt. Daarmee wordt de integratie 
van Milieu en RO ook op de agenda gezet. Er wordt ook aangegeven hoe dat verder via dat 
afwegingskader Duurzaamheid wordt aangepakt.  
De zonne-energie staat nadrukkelijk in de Energievisie genoemd; er wordt eveneens in de 
provinciale stimulerings- en subsidiëringsprogramma’s volop aandacht besteed aan zonne-
energie.   
 
De heer Van Ee informeert of het voorliggende stuk, gehoord hebbende de discussie, nog 
wordt aangescherpt voor de Statenvergadering. 
De heer De Jong antwoordt dat de tekst vooralsnog niet zal worden aangepast. Hij heeft 
getracht duidelijk te maken waarom gekozen is voor het voorliggende abstractieniveau. 
 
De voorzitter sluit de discussie af met de conclusie dat het PMP nader terugkomt in de PS-
vergadering.                   
 
7. Statenvoorstel Ontwerp beleidsprogramma Vrij Tijd 2009 – 2012   
De heer Konijnenbelt spreekt zijn waardering uit voor het heldere en concrete stuk.  
Namens het CDA plaatst spreker vervolgens de volgende vragen en opmerkingen. 
Met betrekking tot de meetbare beoogde beleidseffecten lijkt 0,2% groei van het marktaandeel 
het CDA nogal fors. Spreker mist in het stuk hoe dat zou kunnen worden bereikt. In de bijlage 
staat voorts dat bij het opstellen van het rapport is uitgegaan van een goede economische 
situatie, die nog groeiende is en waarop ten aanzien van de toeristische aspecten zal worden 
meegelift. Het CDA plaatst hierbij, gezien de huidige economische situatie, een kanttekening. 
Dat geldt ook voor de 5% besteding zakelijke toerisme. Het CDA heeft vernomen dat het 
zakelijk aandeel in Utrecht op dit moment flink terugzakt. Spreker kan zich op grond hiervan 
voorstellen dat het moeizaam zal zijn de 5% te halen. Wellicht kan dit echter worden 
gecompenseerd door meer op de recreatie in te steken, omdat dit één van de sectoren is waar 
nog kansen liggen om iets extra’s te doen.  
Met betrekking tot de financiële consequenties kan het CDA instemmen met de € 17 miljoen, 
omdat deze zijn gedekt; dit geldt eveneens voor de herprioritering. Het CDA maakt echter  
een voorbehoud ten aanzien van de claim ad € 1,6 miljoen voor daarna. Het CDA komt hierop 
nader terug in de Statenvergadering.  
 
Mevrouw Lamers spreekt haar waardering uit voor de inhoud van het voorliggende rapport. 
Het is een goed plan, breed besproken en voorzien van een groot draagvlak doordat diverse 
participanten daaraan hebben meegewerkt. Er is een meetbaar beoogd beleidsconcept 
neergezet. De vraag is of het hoge ambitieniveau zal worden gehaald gelet op de financiële 
crisis. In dat kader acht de VVD het rapport van belang, omdat het werkgelegenheid schept en 
het de economie stimuleert. 
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Met betrekking tot de financiën is een aantal zaken niet geheel uitgewerkt. De VVD kan zich 
voorstellen dat dit in de Voorjaarsnota wordt meegenomen. De VVD kan daarmee leven, 
omdat het grootste gedeelte binnen de opgegeven kaders valt.   
 
Mevrouw Van ’t Hooft sluit zich aan bij de waarderende woorden voor het voorliggende 
rapport, zowel voor wat betreft de inhoud als de vorm.  
Namens de PvdA plaatst spreekster vervolgens de volgende vragen en opmerkingen. 
Met betrekking tot de meetbare doelstellingen wordt geïnformeerd op basis waarvan de 
groeipercentages zijn vastgesteld.  
De PvdA sluit zich aan bij de opmerking van de VVD over de werkgelegenheid. De PvdA 
pleit ervoor ook daarop een doelstelling i.c. visie te leggen in de zin van wat het aan 
werkgelegenheid zou kunnen opleveren.  
Ook de PvdA is benieuwd in hoeverre de economische crisis nu al aanleiding geeft anders 
naar de doelstellingen of inzet van middelen te kijken.   
Ten aanzien van de extra claim hecht de PvdA eraan de afweging te maken bij de behandeling 
van de Voorjaarsnota.  
Samenvattend kan de PvdA zich vinden in de inhoud van het voorliggende rapport; er wordt 
een voorbehoud gemaakt ten aanzien van de financiën. 
 
Mevrouw Versteeg sluit zich aan bij de waarderende woorden over het voorliggende stuk. Het 
verheugt D66 dat een en ander kwantificeerbaar is gemaakt. D66 sluit zich aan bij de vraag 
van de PvdA over de meetbare doelstellingen.  
Namens D66 plaatst spreekster vervolgens de volgende vragen en opmerkingen. 
Op blz. 1 van het Statenvoorstel wordt gesproken over het toeristisch-recreatief actieplan ‘Uit 
en thuis 2005 – 2008’. Geïnformeerd wordt of dit plan is geëvalueerd en wat daarvan de 
effecten zijn geweest. Indien daarover informatie is, wordt verzocht om toezending.  
Aangegeven wordt dat de € 500.000 van de Tour de France wordt gebruikt voor extra 
innovatie. Verzocht wordt om een nadere toelichting.   
Geïnformeerd wordt naast welke reglementen dit is gelegd om tot de conclusie te komen dat 
het besluit geen Europeesrechtelijke gevolgen heeft.  
Ook D66 behoudt zich het recht voor om in het licht van de Kerntakendiscussie bij de 
Voorjaarsnota te bekijken of hieraan al dan geen financiën worden toegekend.  
 
De heer Fastl spreekt namens GroenLinks zijn waardering uit voor de inhoud van het 
voorliggende stuk. 
Spreker constateert dat de provincie Utrecht qua toerisme tijdens de vakantie vrij laag zit. Er 
is met name sprake van dag- en zakelijk toerisme. 
GroenLinks vraagt aandacht voor de categorie toeristen die via het couch serving netwerk in 
Utrecht met vakantie komt; deze categorie wordt niet geregistreerd maar is in de visie van 
GroenLinks voor Utrecht wel de toerist van de toekomst. Overigens licht spreker toe dat deze 
categorie met name bij het couching netwerk terecht komt vanwege het nagenoeg ontbreken 
van low budget hotels/hostels in de provincie Utrecht. 
 
De heer Bersch deelt mede dat de SP zich afvraagt of dit wel een kerntaak van de provincie is. 
Het is goed dat 5,7% van de werkgelegenheid in de vrijetijdsbranche zit. Het is een 
belangrijke branche voor de provincie Utrecht, maar een belangrijk doel van het voorliggende 
plan is het bevorderen van de werkgelegenheid in deze sector. De SP vraagt zich af of dit wel 
als zodanig kan worden gesteld. Voor een groot deel gaat het om het verschuiven van 
werkgelegenheid naar de provincie Utrecht toe. Een vraag hierbij is of de provincie geld moet 
en wil besteden aan het als zodanig promoten van de regio.  
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Gesteld wordt dat een diffuus beeld van de provincie een slechte zaak is. De SP vraagt zich af 
of dat zo is. Diversiteit en het aanspreken van die verschillende doelgroepen acht de SP een 
goede zaak. Niet ingezien wordt waarom de provincie zoveel energie moet steken in het 
veranderen daarvan.   
Spreker vestigt de aandacht op de paragraaf over golfbanen. Daarin wordt min of meer 
aangegeven dat de provincie waar mogelijk golfbanen gaat accommoderen. Persoonlijk is 
spreker van mening dat er al voldoende golfbanen in deze regio zijn. Voorts meent spreker dat 
vanuit de WGR nog een notitie komt, waarop het voorliggende stuk wellicht vooruit loopt.   
 
Mevrouw Bodewitz sluit zich aan bij de waarderende woorden. Zij merkt op dat het 
voorliggende stuk sterk is gericht op de werkgelegenheid. Een ander aspect is echter dat de 
verkeersdrukte toeneemt op het moment veel mensen naar de provincie worden toegetrokken. 
Er zit een spanningsveld tussen het creëren van de werkgelegenheid en het voorkomen van 
een toename van de verkeersdrukte. Vooralsnog is de PvdD geneigd te zeggen dat voorkomen 
moet worden dat de verkeersdrukte toeneemt. 
De PvdD mist in het voorliggende stuk een visie op de duurzaamheid van de recreatie. 
Spreekster informeert hoe de provincie als medefinancier de duurzaamheid van de plannen 
van de Recreatieschappen bewaakt.  
De PvdD pleit er voorts voor dat de Recreatieschappen geen plezierjacht op hun gronden 
toestaan. Geïnformeerd wordt in hoeverre plezierjacht mogelijk is op de terreinen van de 
Recreatieschappen.  
 
De heer Benschop sluit zich aan bij de opmerking van de PvdD over de verkeersdrukte. Het 
zou aan te bevelen zijn evenementen daarop af te stemmen. Tegelijkertijd hecht spreker eraan 
op te merken dat de SGP geen voorstander is van evenementen op zondag, een dag dat sprake 
is van weinig verkeersdrukte.  
Met betrekking tot de extra financiële claim wordt een voorbehoud gemaakt omdat de SGP dit 
wil betrekken in de afweging bij de behandeling van de Voorjaarnota.  
 
De heer Ekkers zet uiteen dat op het moment de voorliggende nota werd geschreven geen 
sprake was van een economische crisis. Dat houdt in dat de cijfers nu anders zullen zijn dan 
de cijfers toen een start werd gemaakt met de nota. Evenals de mobiliteit in het afgelopen jaar 
wat is teruggelopen door de economische crisis, is ook het zakelijke ‘toerisme’ wat minder. 
De economische crisis maakt het halen van de percentages lastiger. De provincie zal echter 
haar uiterste best moeten blijven doen juist in te zetten op die markt.   
Het in het stuk genoemde bedrag is nodig om meerjarenafspraken te kunnen maken met alle 
partijen. Indien beleid wordt geformuleerd, is dit niet altijd slechts voor één Collegeperiode.  
Spreker onderschrijft dat een afweging moet kunnen worden gemaakt. In die zin heeft hij er 
geen moeite mee indien het tekort wordt afgewogen in het kader van de behandeling van de 
Voorjaarsnota. Wel hecht spreker eraan te benadrukken dat het geld, indien de provincie in dit 
kader de voortgang erin wil houden, nodig is.  
Spreker onderschrijft dat ter zake van de inhoud van het voorliggende rapport sprake is van 
een breed draagvlak. De inhoud is veelvuldig besproken in een breed aantal gremia.   
Ten aanzien van de meetbare doelstellingen is getracht zo concreet mogelijk aan te geven wat 
de provincie wil bereiken. De percentages zijn niet gebaseerd op een vergelijking met andere 
provincies, maar vastgesteld op grond van gesprekken met het veld.  
Dit beleid wordt met name voorgestaan vanwege de economische effecten, de 
werkgelegenheid. Spreker sluit niet uit dat, naarmate de economische crisis langer aanhoudt, 
wellicht accenten zullen moeten worden verlegd.   
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Het toeristisch-recreatief actieplan ‘Uit en thuis 2005 – 2008’ is geëvalueerd. Op grond 
daarvan is dit bredere plan opgesteld. Indien de evaluatie op schrift is gesteld, zal spreker dit 
de commissie doen toekomen.  
De Tour de France gelden worden gebruikt ter dekking voor het totaal.  
Bij aanbesteding wordt altijd nauwkeurig bekeken of sprake is van staatssteun en voldaan 
wordt aan de regels. Het voorliggende plan is derhalve nauwkeurig daaraan getoetst.  
Spreker onderschrijft het betoog van de SP dat gefocust moet worden op de toerist van de 
toekomst. De provincie Utrecht heeft veel te bieden. Het is goed dat de diffuse mogelijkheden 
goed naar buiten te brengen. UTR besteedt daar veel aandacht aan.   
Of dit een kerntaak van de provincie is, kan  worden afgevraagd. De vraag is of economie 
überhaupt een kerntaak van de provincie is. Het is geen wettelijke taak, maar een keuze.  
Hetgeen in het stuk over de golfbanen staat, is in lijn met alle ander zaken. Vanuit WGR komt 
nog een notitie. Dat gaat echter met name over de vraag of golfbanen al dan niet in Landelijk 
Gebied 2 of 3 mogen liggen. In het voorliggende stuk wordt met name bepleit golfbanen een 
openbaar karakter te geven en te combineren met mogelijkheden binnen de 
Recreatieschappen, zodat meer diversiteit ontstaat binnen zo’n terrein.   
Spreker onderschrijft dat sprake is van een spanning tussen economie, werkgelegenheid aan 
de ene kant en verkeer aan de andere kant. Indien niks wordt gedaan, wordt in de provincie 
Utrecht weinig meer verdiend. Spreker is van mening dat de inzet zich moet toespitsen op het 
behoud van de sterke punten waarover de provincie beschikt.  
Duurzaamheid speelt door het hele Collegebeleid een rol en derhalve ook in dit geval.   
Spreker zegt toe te zullen nagaan of in de Recreatieschappen plezierjacht wordt toegestaan.  
Het standpunt van de SGP ten aanzien van evenementen op de zondag is een bekend gegeven.  
Desgevraagd door mevrouw Bodewitz antwoordt spreker dat op het moment dat een concreet 
Statenvoorstel voorligt dit is getoetst op staatssteunaspecten.   
 
Mevrouw Lamers stelt voor in te stemmen met de inhoud van het voorliggende stuk en dit als 
sterstuk naar de Staten te sturen met de kanttekening dat op de  financiën nader wordt 
teruggekomen bij de Voorjaarsnota.  
 
De voorzitter stelt vast dat de commissie zich kan vinden in het voorstel van de VVD.  
 
TER KENNISNEMING 
 
8. Provinciale bijdrage fietsenstallingvoorzieningen op 5 stations 
 
9. Bestek Regiotaxi Veenweide 
De heer Roos geeft de suggestie mee goede communicatie en voorlichting te geven over de 
regiotaxi, zodat de regiotaxi meer bekendheid krijgt en daarvan meer gebruik wordt gemaakt.  
 
10. Buslijn 120 aandoen station Maarssen 
 
11. Duurzaam inkopen 
Mevrouw Walta informeert wanneer de benchmarkresultaten (blz. 2) tegemoet kunnen 
worden gezien.  
Voorts bevreemdt het de VVD dat bij de financiële consequenties staat dat eigenlijk nog geen 
resultaten kunnen worden gegeven, omdat al op 9 onderdelen aan duurzaam inkopen wordt 
gedaan. De VVD kan zich voorstellen dat tenminste de prijsverschillen bekend kunnen zijn.  
 
De heer Van Ee deelt mede dat het CDA zich aansluit bij de vragen van de VVD. 
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De voorzitter memoreert de werkwijze ten aanzien van ter kennisneming stukken. Hij zegt bij 
wijze van uitzondering toe de vragen mee te nemen en erop toe te zien dat deze zullen worden 
beantwoord.   
Mevrouw Walta merkt op schriftelijke vragen te hebben gesteld.  
 
De heer Hoefnagels pleit ervoor de toegezegde voortgang van het Invoeringsproject tot 
verbetering van duurzaam inkopen in het najaar van 2009 ter bespreking in plaats van ter 
kennisneming te agenderen.  
 
De voorzitter zegt toe dat de vragen zullen worden beantwoord en dit onderwerp voorts zal 
worden opgenomen op de Termijnagenda voor het najaar 2009.  
 
12. Eindrapportage project Breedband 
 
13. Eerste aanwending Subsidieverordening Toeristische Ontwikkeling (STO) 2009 
 
14. Sluiting 
Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter de vergadering onder dankzegging voor 
ieders komst en inbreng.  
 


